
ACTA DEL CONSELL CIUTADÀ 

 

Identificació de la sessió  
Núm.: 1 
Data: 12 de desembre de 2019 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 18.36 hores a 18.55 hores 
Lloc: Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
President del Consell 
Jordi Coronas Martorell 
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMDPSC-CP) 
 
Regidors adscrits 
Francisco Sierra López (GMDCs) 
 
Consellers i conselleres  
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Jessica González Herrera (GMDBComú-E) 
Patrícia Martínez i Àlvarez (GMDBComú-E) 
David Pequeño Gutiérrez (GMDBComú-E) 
Andrés Pérez Conte (GMDBComú-E)  
Patricia García Torres (GMDPSC-CP)  
Joan Julibert Jiménez (GMDPSC-CP)  
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP) 
Antoni Vidal Ruiz (GMDERC-AM)  
Laura de la Cruz Termes (GMDERC-AM)  
Alba Segura Gomilla (GMDERC-AM) 
Jordi Callejo Moya (GMDERC-AM) 
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Tahir Rafi Khanun (GMDCs)  
M. José Chacón i Salvador (GMDJxCat) 
 
Secretari del Consell  
Lluís-Xavier Toldrà i Bastida 
 
Gerent  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Ordre del dia 
 
1. Exposar el projecte de Pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per l’any 

2020. 



2. Presentar Preus públics 2020 de Ciutat Vella. 

3. Torn obert de paraules. 

 
Desenvolupament de la sessió  
 
El president saluda els assistents i obre la sessió. 

Tot seguit, informa que aquesta tarda han rebut una mala notícia: hi ha hagut una 
baralla al Pou de la Figuera amb el resultat d’una víctima mortal, un noi jove. Per això, 
demana de fer un minut de silenci i reflexionar sobre que aquest fet, malauradament, 
no és un fet puntual i que les persones que treballen a les administracions públiques 
haurien de pensar quines són les soluciones que hi poden aportar, més enllà de les 
mesures policials, que són les més fàcils de dir en aquests casos, perquè considera 
que el problema és estructural i que, per tant, s’ha d’abordar des de molts àmbits. 

(Fan un minut de silenci.) 

1. Exposar el projecte de Pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per 
l’any 2020.  

El president demana d’agrupar els dos primers punts de l’ordre del dia, amb un temps 
total de setze minuts. Tot seguit, dona la paraula a la consellera Jessica González. 

La Sra. Jessica González Herrera 

Hola, bona tarda. Benvingudes i benvinguts.  

La Comissió d’Economia, com bé sabeu, ha aprovat inicialment un pressupost de 
l’Ajuntament de Barcelona, amb vots a favor de Barcelona en Comú, PSC i l’abstenció 
d’Esquerra Republicana de Catalunya. Entrem, doncs, en la fase d’al·legacions i, per 
tant, de negociació, a part una aprovació definitiva que hauria de ser el proper plenari 
del 20 de desembre. S’acaba llegint en aquest plenari, però és preceptiu que passi per 
Districte. 

El que s’ha aprovat inicialment és un pressupost de caire clarament expansiu que es 
centra en dues prioritats de mandat. Per una banda, combatre les desigualtats socials 
amb un especial èmfasi en les polítiques d’habitatge. Per una altra banda, donar 
resposta a l’emergència climàtica amb una aposta clara per l’espai públic i el transport 
públic. 

A Barcelona, on s’ha demostrat des del mandat anterior una bona gestió del 
pressupost, amb unes finances bastant sanejades, hem de posar aquest nou 
pressupost al servei dels objectius de mandat i posar tota la capacitat econòmica de 
l’Ajuntament a funcionar davant un context macroeconòmic que, a poc a poc, es va 
alentint.  

La proposta inicial de pressupost presenta un increment de pràcticament el 12%, i 
situa el pressupost municipal en 2.971 milions, i això representaria gairebé 320 milions 
més que el pressupost del 2019. I proposem aquest increment perquè pressuposem 
un augment important dels ingressos per dues vies. Per una banda, a través de 
l’augment de l’aportació de l’Estat, avui més possible donat l’acord de govern anunciat 
i que esperem que s’acabi materialitzant; i també a través de major recaptació 
municipal. I aquesta recaptació per la via impositiva respon bàsicament a quatre 



objectius. Per una banda, mantenir una línia de treball que ja vam començar el mandat 
anterior que passa per la lluita contra el frau fiscal. En segon lloc, la progressivitat; això 
vol dir que qui té més paga més. I així, a través d’una adequació de l’IBI, a partir de la 
revisió cadastral. Per una banda, fiscalitat verda, qui més contamina paga més. 
Llavors, aquí incloem una nova taxa de residus, adequació de l’impost de vehicles i 
taxes d’àrea verda i blava. I, finalment, obtenir ingressos a partir de l’ús intensiu de 
l’espai públic a Ciutat Vella és especialment rellevant per compensar-lo a través de 
l’augment de la taxa turística. 

Pel que fa a la despesa, la proposta és de creixement en totes les àrees de govern; a 
destacar la despesa corrent, que, bàsicament, és el que fa que funcionin els serveis 
públics, s’incrementa en 194 milions. Les inversions també fan un salt important l’any 
2020, s’invertiran 550 milions, 92 més que l’any 2019. I cal destacar una inversió de 
121 milions en construcció d’habitatge, 25 milions en adquisició. 

Si tenim la presentació, si us plau. Bé, vaig repassant aspectes a nivell d’àrees i anem 
a poc a poc aterrant en la realitat que aquests ajustos pressupostaris suposarien per al 
Districte de Ciutat Vella.  

En general, estem plantejant un increment del 13,3% en medi ambient; de 8,6% en 
transport públic, que s’hauria de donar més eines en la línia del que comentàvem 
anteriorment de lluita contra el canvi climàtic; un 12% d’increment a serveis socials i 
promoció social, i això també inclou un 10% més en habitatge per lluitar contra les 
desigualtats. Per una altra banda, 10,8% més per a l’àrea d’educació i un 4% més per 
a cultura i un 11% més per a la promoció econòmica i generació d’ocupació per fer 
front a la situació d’inestabilitat econòmica que s’apunta que podria venir. 

Evidentment, tots aquests increments estan clarament alineats amb la proposta de 
PAM i PAD, que també aprofito per dir –mentre tenim la presentació enllestida– que, 
entre gener i el març del 2020, es plantejaran diferents espais participatius incloent 
consells de barri i consells sectorials i sessions específiques per aterrar el PAM i el 
PAD i recollir les propostes ciutadanes. Ja el mandat anterior es va fer un procés 
bastant intensiu i considerem que encara hi ha demandes que es mantenen vigents. 
Llavors, en aquest sentit, la participació, evidentment, la mantenim, però tenim en 
compte que hi ha encara objectius i reptes que es van recollir el mandat anterior i es 
poden assolir, però s’obrirà aquest espai de tres mesos, que és la fase de participació 
ciutadana, ja farem sessions específiques per recollir les aportacions ciutadanes en 
aquest sentit del PAM.  

I m’avanço, tot i que no sé què passa amb la presentació, coses del directe. A nivell 
del Districte de Ciutat Vella, evidentment, anem en la mateixa línia de ciutat. A grans 
trets, els pressupostos del 2020 presentarien un increment de gairebé el 5%, 4,97, per 
ser exactes. I aquests increments, diguéssim, per una banda, tenim el capítol 1, que 
són les despeses de personal de la casa, que es veu augmentat en un 12%. Aquí fem 
una miqueta de recordatori que aquest 12% és resultat d’un pla de recursos humans 
de 2017 fins al 2019 que va comportar la incorporació de vint-i-cinc persones en 
plantilla, d’acord?, la qual cosa és una clara aposta per deixar d’externalitzar serveis 
públics i millorar l’aproximació a veïns i veïnes del districte. Llavors, aquest augment 
del capítol de personal… Aquest 11,68 és la consolidació d’aquest pla d’internalització 
i d’augment de personal. 

Després, tenim un augment en el capítol 2 i una aparent disminució del 15% en el 
capítol 4, i això es deu bàsicament que en aquest capítol 4, que són les transferències 
corrents, hi havia moltes accions del Pla de dinamització econòmica, no?, que anaven 
en aquest capítol i que ara passen al capítol 2. Llavors, hi havien d’accions de comerç 



en el capítol 4 que ara passen, diguéssim, al capítol 2, i així, d’alguna manera, 
s’equilibren.  

Simplement, destacar, en aquest augment de capítol i d’obres, algunes decisions que 
ja estan preses i que estan en curs, d’acord? Tenim, per exemple, la rehabilitació de, 
bé, nous pisos d’acollida per a dones víctimes de violència, no?, això que passarà al 
Districte, que ja estem en fase de projecte. Tenim, per una banda, les voreres de Via 
Laietana, que ara mateix estan en execució també. Tenim gairebé 4 milions per al Pla 
de barris. Tenim les obres del Casal de Gent Gran de Mestres Casals i Martorell. I, bé, 
tota una sèrie d’actuacions que ja específicament, durant les sessions de PAM i PAD, 
les podeu revisar. De totes maneres, tota aquesta documentació està disponible en 
aquests enllaços que, evidentment, tindreu disponibles quan es pengi tota la 
documentació del Consell, i tenint en compte que és documentació que ara mateix 
està en negociació i que s’anirà modificant, la podeu consultar i descarregar-vos-la en 
diferents formats, i, bé, fer els càlculs i les preguntes que considereu necessàries. 

2. Presentar Preus Públics 2020 de Ciutat Vella 

El president li demana que, si li sembla bé, podria explicar tot seguit la proposta de 
preus públics.        

La Sra. Jessica González Herrera 

La proposta de modificació de preus públics, i aquí intentaré aterrar bastant en com 
afecta Ciutat Vella. A nivell de context, no es feia una revisió dels preus públics des del 
2012, d’acord? I hi havien, per una banda, aquesta revisió que estava pendent de fer 
des del 2012 i, per una altra banda, certs desajustos a nivell de ciutat, no?, quant a 
criteris que equipaments culturals i esportius, diguéssim, feien en diferents districtes. 
Llavors, aquesta modificació de preus públics va anar en aquesta línia d’ajustar i 
homogeneïtzar, també, en funció de criteris de renda els preus que s’ofereixen per a 
diferents activitats als preus públics. 

Aterrant-ho, un cop més a Ciutat Vella, a nivell formatiu, diguéssim, a nivell dels 
centres cívics de les activitats formatives, s’incorporarà bàsicament un augment del 
0,13% per hora per activitat, d’acord? I, en segon lloc, bé, la majoria de preus, en 
general, a Ciutat Vella, mantenen en línies generals les tarifes de centres cívics, casals 
de gent gran, casals de joves, casals infantils, projectes Franja i espais esportius del 
districte. I aquest canvi, per exemple, del 0,3% en algunes de les activitats formatives, 
cursos i tallers que es fan al districte seria una segona modificació.  

Pel que fa a la cessió d’espais, es modifiquen algunes cessions d’espais a centres 
cívics, no?, com deia abans, per equilibrar i mantenir aquest ajust a nivell de ciutat. 
Particularment, als casals infantils i Franja s’afegeix la tarifa de colònies dia, que 
s’estava aplicant, diguéssim, i que no estava publicada, que és 13,64 euros; llavors, no 
és una qüestió nova, sinó que, d’alguna manera, s’està incorporant a aquest llistat de 
preus públics. 

Pel que fa al casal de Nadal i de Setmana Santa, es traspassa el preu per tanda al 
preu per dia, diguéssim, que vol ajustar-se una mica més a la realitat, d’acord?, i 
s’estableix un genèric per al Centre Cívic de Convent i per al Centre Cívic Pati Llimona 
i un altre per al Centre Cívic Barceloneta i Drassanes. 

I, finalment, al Casal de Barri Folch i Torres es fa una modificació bàsicament per 
equilibrar el funcionament amb el Centre Cívic de Drassanes, tal com ja s’estava fent, 
d’acord? I als casals de gent gran, en la mateixa línia del que dèiem abans dels casals 



infantils, s’introdueix el preu de les colònies, no perquè no s’estiguessin fent abans, 
sinó perquè no estava inclòs dins del llistat de preus públics. 

Per acabar, el camp de futbol del parc de la Catalana, la proposta ve donada per 
l’Institut Barcelona Esports i va en la línia d’apujar el preu de les instal·lacions un 0,6%, 
que bàsicament correspon a la pujada de l’IPC. 

I amb això acabaríem en com aquesta modificació de preus públics afectaria, en 
particular, els equipaments del districte de Ciutat Vella. 

El president agraeix les explicacions de la consellera. Tot seguit, tal com es va 
acordar a la Junta de Portaveus, dona la paraula als portaveus dels diferents grups 
municipals perquè diguin quin serà el seu posicionament de vot. Constata que els dos 
grups municipals del Govern hi estan a favor.   

El Sr. Antoni Vidal Ruiz 

Abstenció. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Pressupost en contra i preus públics, abstenció. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Abstenció. 

3. Torn obert de paraules 

El president comunica que ara els membres del Consell Ciutadà poden demanar la 
paraula, per un temps de tres minuts. Tot seguit, constata que cap membre del Consell 
Ciutadà hi vol intervenir.  

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 18.55 h. 

 
 
El secretari del Consell 

 

Vist i plau  
El president 
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